
.Az ótolokulós nem megy móróI holnopro..."
Kérdések Hoidók Judithoz,

o Szombothelyi Szimfonikus Zenekor igozgotójóhoz

. Kérem, mutassa be a
zenekart! Mikor ala-
kult, hány fővel, mi-
lyen az összetétele?

- Zenekarunk a 60-as évek ele-
jén adta első hangversenyeit; az ak-
kori zenekar magja a zeneiskola
tanári karából került ki. '6S-ban
vált félhivatalossá a zenekar, a Mű-
velődési és Sportház keretén belijl
működött. Az évről évre rá háruló
fokozódó terhek meghaladÍák egy
amatőr együttes teljesítőképességót.

A színvonalbeli követelmények,
a fellépések számának nÖvekedése,
valamint a más megyék hivatásos
zenekarainak e|szívó hatása miatt
1974. jú|ius l-jével Önállóan gaz-
dálkodó szerv lehetett a zenekar
Vas Megye Tanícs fenntartásával, a
Művelődésügyi osztály irányítísa
alatt. A 45 fős létszámmal induló
egyÍittes l9'7'7_re ért el 65 fős lét-
számot, azóta, sajnos, csak néhány
zenészstátusszal bővültünk. Zeneka-
ri létszámunk ma 71 fő. Nem sok.

. Milyen a zenei élet, a
komolyzene iránti ér-
deklődés Szombathe-
lyen és környékén?

- Pótolhatatlan fejlődési lehető-
séget nyújtott a zenekarnak az egy-
kori Zsinagóga újjáépítése és
hangversenyteremként történt meg-
nyitása. A zenekar használatába ke-
rült ez a hangversenyterem, a
Bartók Terem' Kedvező templomi
akusztikája' illetve a nyugodt pró-
balehetőséget biztosító körülmé-
nyek mindig jelentősen segítették a
felkészülést. Ugyanakkor a város
polgársága is mindig szívesen láto-
gatta a műemlék-jellegű épületben
szépen kialakított hangversenyter-
met. Igy az elmúlt évtizedekben
törzskÖzönségünk alakult ki, hang-
versenyeink telt hízzal mennek'

. Zelekaruk létszám'át
tekintve jóval kisebb'
mint általában egy
szimfonikus zenekaré.

Hogyan oldják meg a
tagok esetleges helyet-
tesítését?

- Sajnos, valóban nagyon kicsi
a létszám, pláne, ha hozzátesszük,
hogy 9-10 zenész gyermekgondozá-
Son van. HelyettesítéSük és további
kisegítők hívása egyre nagyobb
gondot jelent. Nem egyszer 20 ki-
segítőt is hívunk, és ez meglehető-
sen körülményes. A városnak nincs
színhá,za, tehát színházi zenekari ta-
gok sincsenek a környéken, zene-
művészeti főiskola sincs, így itt a
,,zenészek", zeneművészek szinte
csak mi vagyunk. Szíz, akír két-
száz kilométerről hívunk néha kise-
gítőket, főleg, hogy színvonalunk,
hírnevünk miatt nem érhetjük be
közepesekkel... TerméSzetesen a

megbízási díjakon kívül szállás- és
útikÖltséget is kell fizetnünk. Ez
évente összesen tobb millió forint,
amely összeg persze fiigg a műsor-
összeállítástól' illetve a koncert-
programoktól, amelyeket felkérésre
teljesítiink. Nagyon szeretnénk stá-
tuszbővítést' hiszen a zenekari össz-
hangzás miatt ál|andó emberekre
van szüksége egy hivatásos zene-
karnak, akik évekig csiszolódnak
egy adott együttesben. És, ha ez
egyáltalán még fokozható, egyre
rangosabb felkéréseket kapunk, így
félő, hogy a kisegítők kÖltségei
egyre megfizethetetlenebbek lesz-
nek a meghívó partnereknek, hiszen
a felkéréseknél a költségeket rájuk
terheljük, és ma senkinek nincs
pénze.

. Van-e utánpótlás?

- Nem könnyű erre válaszolni.
Bizonyos szólamokban próbajáték
esetén óriási a jelentkezés, ritkíbb
hangszereken pedig kérdéses az
utánpótlás' A kÖvetkező években
nem tudom, hogyan lesz, hiszen ma
nem kapnak lakást a letelepülni
szándékozó zenészek' s kedvezmé-
nyes ideiglenes szállást sem tud
biztosítani nekik a vriros' A lakás-
probléma jelentkezhet a mír néhány
éve nálunk dolgozó fiatal zenészek-
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nél is' hiszen itt, Szombathelyen'
még az albérlet is nagyon drága.
Remélem. nem Yezetnek ezek a
gondok fluktuícióhoz.

. Miből él a zenekar?
Milyen támogatásokat
kapnak?

- Furcsa módon a ,,diktatúra-
ként" jelzett korszakban nagyon jól
ment a zenekarnak. hiszen a köz-
pontosított hatalomban előfor-
dulhatott, hogy az az egy_két dÖn-

téshozó felelős éppen kultúra- és
művészbarát volt. Itt is ez történt.
A korábbi zenepártoló megyei ve-
zetésnek kÖszönhetően épült a Bar-
tók Terem, öná|ló lett a zenekar, az
átlagosnál jobb fizetési lehetőség-
gel és lakásmegoldással, il1etve
tisztességes hangszerparkkal. Jó ze-
nészek jÖttek ide és maradtak kÓz-

tünk. Ma a külső körülmények a

visszájára fordultak azáItal, hogy
még mindig a megyei fenntartís vo-
natkozik ránk. Ugyanis e négyéves
politikai periódusban a megyék sze-
repe tiszÍízatlan volt, kevés felada_

tot rendeltek nekik, ezáItal kevés
kÖzponti támogatást is kaptak. Pél-
dául a városi önkormányzatok la-
kosság szerinti fejkvótában része-
sültek művelődési célokra; a me-
gyei önkormányzatok azonban
ilyen támogatást nem kaptak, tehát
nagy ,,falat" voltunk nekik. Ez a

négy év nagyon kedvezőtlen volt a

zenekarnak; nem marad nyom nél-
kül az emlékezetében. Két évvel
ezelőtt szinte mindig ott lebegett a

zenekar előtt a megszűnés lehetősé-
ge. Nem sok jó hangzott el a köz-
gyűléseken a zenekar kapcsán,
lega|ábbis napirenden volt a lét-
nemlét kérdése, bár ebben, sajnos,
kÖzrejátszik az, hogy a megyei kép-
viselők 20-40-60 kilométerre lak_

nak Szombathelytől' Lobbyzni
lehetetlen. A legtöbb képviselő még
nem tudott eljutni a Bartók Terem-
be, és felelősséget azért a kistele-
pülésért érez, ahol polgármester-
ként megválasztották. Remélhető-
leg az új önkormányzati választás
víltozást eredményez, ha csak már



azáltal is' hogy a decemberi válasz-
táskor hasonlóan a települési, városi
választísokhoz, a megyei képvise-
lőket is választani fogják, és a
,,megmérettetés'' egyben más hozzó,-
állíst is feItételez.

. Szombathely városa
nem is támogatja a ze-
nekart?

- De, támogatia. A megye és a
város négy évvel korábban úgy
egyezett meg, hogy kétharmad-egy-
harmad arányban osztoznak a költ-
ségeken. B'zt egyébként mindkét fél
máshogy értelmezi.

. Összesen tehát meny-
nyit kap a zenekar?

- Idén a béralapunk tb-vel
együtt 44'5 millió. A megyei fenn-
tartótól és a városi támogatótól
összesen negyven millió pár százez-
ret kapunk. Ebből következik az is,
hogy az egyéb kiadásokra pedig
semmit. Például a Bartók Terem fű-
tésére sem, ami szintén pár millió
évente. Nem beszélve az egyéb re-
zsiköltségekről és a szakmai műkö-
désről' Egyébként a 44,5 milliós bér
nem fartalmazz& aZ ,,F'' kategóriá-
sok bérkülönbözetét. Azt hiszem, ti-
zeneEy zenészt emeltünk ki' ám
csak néhínyat hagytak jóvá. Mun-
káltatóként mégsem soroltam vissza
senkit, mert a visszasorolással nem
értek egyet, így tehát nem is írhat-
tam alá a visszasorolásokat.

. Tehát a Bartók Terem
rezsijére nem kapnak
fed.ezetet?

- Nagyon sok a jogi tisztízat-
lanság a Zenekar körül. Például
nincs meghltáÍozya,, mivégre va-
gyunk. Az l992-ben kelt alapító
okirat inkább vonatkozik egy műve-
lődési házra, mint egy művészeti in-
tézményrc' Nem tudom, ki határoz-
ta meg, hiszen akkor én még nem
voltam itt. Eszerint például az in-
tézmény alaptevékenysége a felnőtt
és itjúsági hangversenyek szervezé-
se, kiemelkedő zenei rendezvények
segítése, vagy nemZetközi zenei
együttműködésben részvétel. Ehe-
lyett feladatunkat és szerepünket
célszerűbb lenne így megfogalmaz-
ni: az egyetemes szimfonikus zene-
irodalom magas szintű tolmácsolá-
sa, értékteremtés, az élő zeneművé-
szet által a közönség nevelése, a
m agyaÍ zeneműv észet hagyománya-
inak külhoni képviselete, repÍezen-
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tatív kortárs zene bemutatása, új ze-
neszerető közÖnség kinevelése.
Tisztázatlan ügy a Bartók Terem is,
hiszen az a város ingatlana. És mi,
ugye, nem a város intézménye va-
gyunk. Csak a zenekar yezetése érzi
fe|adatának, hogy helyet, lehetősé-
get adjon a város egyéb zenei
egyiitteseinek, koncertjeiknek, vagy
az iskolák jubileumi kórushangver-
senyeinek. Senki nem kérdezi, mi-
bőL fedezzúk a vilígítást, a hang-
szerhasználatot, a teremberendezés
javítísít. A víros egyébként ebben
az évben nem tímogada a nagyhírű
Nemzetközi Bartók Fesztivált és
Szeminíriumot Sem. Szinte hihetet-
len! Bár a polgármesternek van egy
ígérete erre...

. Tehát a megyei és a vá-
rosi önkormányzat
nem segíti a munkáju-
kat?

- Ez a néhíny év nem vo|t sze-
rencséS, így mondanám. A megyei
felíllásban - a távolságok miatt -nem alakulhatott ki egyelőre a de-
mokrácia egyik ismérve, nevezete-
sen, hogy a döntéselőkészítés,
döntéshozata| és végrehajtás külÖn
fórumokon történjék. A hivatal pe-
dig adminisztratív és bÚrokratikus
intézkedéseket volt kényszerű beve-
zeÍni pénzszűke miatt, célellenőrzé-
seket' általuk követelt munkaterv
te|jesítését - mindez nem könnyí-
tette meg a zenekar munkáját.
Azonban változős várható, egyéb-
ként is alulról segíteni kell, kezde-
ményezni. A városi képviselők
gyakran látogatják hangver-
senyeinket, udvarias a kapcsola-
tunk.

. De hogyan alakulha-
tott ki ilyen kedvezőt-
len környezet a
,,nevestt Szombathelyi
Szimfonikus Zenekar-
ná1?

-Egyéb tényezők is közreját-
szottak. Petró János igazgató-kar-
mester távozísa nem szélcsendben
történt. Belsőleg nyilvánvaló boly-
dulás előzte meg. o' úgy tűnik,
egyelőre nem maradt a zenekar tá-
mogatója, és ez kihat külsőleg is, a
kapcsolatai révén. Vezetése alatt
törvényszerűen felgyülemlett a sok-
évi egykezű hatalom több szokásos
káros hatása; olyanok, mint például
a kontraszelekció, a minden gazda-

sági ismeretet nélkiilöző dolgozó
alkalmazása gazdasági vezetőkénÍ,
stb. Az átalakulás-átalakítás nem
megy míról holnapra. A riíkövetke-
ző időszakban váltották egymást a
vezetők a zenekar élén, menetrend-
szerűen fé|évenként: először egy
önkormányzati biztos a megyei hi-
vatalból, majd egy külső pályázó'
utána pedig havonkénti - nota be-
ne! néha hó kÖzepi - intervallu-
mokban megbízott zenekari zenész.
Tehát előszÖr adva volt egy szak-
mailag nagyon erős zenekar, erős
átalakuláSi belső kényszerrel, fele-
lős vezető, illetve egyált]alán yezető
karmester nélküli időszakban, ked-
yezőtlen külső környezetben. Eny-
nyi.

. Aztá,n mi következett?

- Az igazgatői pályázatoÍ e|-
nyervén én minden hely- és hely-
zetismeret nélkÜl jöttem Szom-
bathelyre' s ámultam a gazdasági és
egyéb nehézségeken. A művészeti
vezető, Robert Houlihan pedig a
nyelviinket sern beszéli, tehát ezek-
ben az ügyekben nem képes segíte-
ni; talán nem is érzi feladatának.

. És a jelen?

- Nagy a haladás. Kezdenek ki-
alakulni a játékszabá|yok a zeneka-
ron belül, példíu| hogy a szólamok-
ban mi a szólamvezetők felelős-
sége; munkamegosztásuk hogyan
oszlik meg; próbajátékokon kik
szavaznak; le lehet-e váltani egy
szólamvezetőt, stb. Néhány dolog-
ban élen jírunk a regionális zene-
karok közül . De ez időbe került. Es
a zenekar eközben folyton feliilbí-
rálja önmagít. Pé|dául megválaszt
egy zenekari bizottságot, egy év
múlva pedig újra cseréli. Igy he-
lyes. Ez így kristályosodik. Kár,
hogy néhány idősebb kolléga, ,,osz-
lopos tag'', moSt ment nyugdíjba.
Ók egyébként alapító tagok voltak,
az újak pedig még egyelőre a tájé-
kozódással vannak elfoglalva. A
megyei közgyűléstől most szeptem-
berben kaptunk nagy elismerést. Az
állandó magas szintű teljesítményt
méltányolják, bel- és külföldi sike-
reink híre eléri őket.

. Ennyi gazdasági, illet'
ve egyéb probléma
nem tükröződik a ze-
nekar játékában? Hon-
nan a sikerek?



- Bámulatos, de ha fellép a ze-
nekar, csak a színvonal fontos. En_
nek nyilvín oka,,hogy zírt közös-
ség. Művészek' Eletük a zene. Es
bár a kiskÖzösség mindig belterjes,
rettenetes erő van bennük; kohézió,
és nagyon tudnak összpontosítani.
Eletelemük a zene, egymásra szo-
rulnak, megértik egymást. Összetar-
tanak. Másrészről pedig az am(lgy
is jó zenészeknek Robert Houlihan
nagyon igényes próbákat tart.

. Milyen eredményekkel
büszkélkedhetnek?

- Csak eredményekkel büszkél-
kedhetünk. Nemzetközi Bartók
Fesztivál és Szeminárium, idén pl.
EötvÖs Pszichokozmoszával,'95-
ben Kurtág-műsorral. A Magyar
Televízió NemzetkÖzi Karmester-
versenye, Tavaszi Fesztivál. Talán
kiemelnóm az október elsejei fel|é-
pésünket a Zeneakadémián aZene
Világnapján' a Korunk Zenéje soro-
zatban, rádió- és tévéfelvétellel.
Korunk zenéjét egyébként újra so-
kat szeretnénk játszani: ez volt a
megkülönböztető profilunk a közel-
múltban. A Bartók Teremben két
nagy bérletet vezetünk, és az összes
városi hangversenyünket tekintve
széles spektrumot vonultatunk fel.

. Például?

- Példáu| vannak a hagyomá-
nyos összeíllítású koncertjeink.
Egy nyitány, e1y versenymű ki-
emelkedő szólistával, szünet után
pedig egy szimfónia. Aztán vannak
egy_egy zeneszerző köré csoporto-
sított hangversenyeink. Ez évben
Beethoven-estünk volt, amelyet
Rohmann Imre vezényelt, illetve
közreműkÖdött benne; Mozart_eSt'
és egy Bartók-hangverseny az év-
forduló kapcsín Ligeti vezényleté-
vel. Tematikus hangversenyünk
például az évadban a ',Szerenád_
hangverseny" egy-egy Dvordk-,
Britten_, és Brahms-szereníddal;
illetve ,,Ki viszi át a szerelmet''
címmel szerelmi koltészettel gazda-
gított hangverseny, César Franck:
Psyché című művével és De Falla:
Bűvös szerelméve|. Népszerű mu-
zsika hangzik fel a közkedvelt szil-
veszteri hangversenyeinken, farsan-
gi koncertünkÖn pedig Cimarosa:
Karmesterét mutatjuk be. De nem
tudom valamennyi előadásunkat fel-
sorolni. Zenekarunknak nincs szín-
házi előadásokon való kozreműkö-

ködési kötelezettsége, így az évi 85
hangversenyünk ifjúsági hangver-
senyeit leszámítva, néhány ismét-
léstől eltekintve valamennyi hang-
versenyÜnk más. Ez állandó löketet
ad a zenekarnak. illetve frissen tart-
ja a közönség érdeklődését. Egyéb-
ként a nem hagyományos koncert-
programokat én kezdeményeztem,
hiszen a kÖzönségnek, e|őadóknak
előbb-utóbb unalmas lesz a szokvá-
nyos összeállítás. A változás a fej-
lődés biztosítéka.

. Tehát akkor mit tarta-
nak repertoáron?

- Valamennyi szimfonikus mű a
repertoárunk, vagyis inkább minden
szimfonikus művet meg tudunk va-
lósítani,,nem kÖzépiskolás fokon''.
Manapság végre nem tipikus a ba-
rokk művek szimfonikalizílísa, te-
hát ritkíbban játszunk barokk zenét.
Bach Magnificatja lesz műsoron ka-
rácsonyi hangversenyünkÖn. A
szimfonikus repertoírból mindent
műsorra tudunk tűzni, a huszadik
százldl zenének pedig talán specia-
listái is vagyunk.

. Mégis, nincs valami,
amit még megemlíte-
ne?

- Hogyne lenne. Például a
,,Szcnt hegy'' (Der heilige Berg) cí-
mű némafilm bemutatása' amit a
korabeli gyakorlatnak megfelelően
élő zenével fogunk 'jó,tszani. Ezt
egyébként Bécsben adjuk előzete-
sen elő, egy másik film társasígá-
ban.

. Bécsben?

- Hogyne. A Konzerthausban.
Gyakran szerepelünk Ausztriában.
KÖzel vagyunk a határhoz. A Mu-
sikvereinben például november 13-
án adtuk elő Brahms: Német requi-
emjét. Közismertek vagyunk Auszt-
riíban: Savaria S ymphonieorchester
névvel.

. Ezek az osztrák fellé-
pések nyilván sokat
hoznak a konyhára...

- osztrák fel|épéseink kétfélék.
Egyrészt a kisebb terÜletek zenei
potentátjainak felkérésére - ők
egyébként tÖbbnyire kórusvezetők
vagy hangszeresek - ,,bérmunkát''
végzünk. Ez néha katasztrofílis
szakmailag vagy erkÖlcsileg, hiszen
ez az űn. kulturális prostitúció. Má-

sikféle fellépéseink a híres koncert-
termi hangversenyek, jó karmester-
rel.

. Tehát ezek segítik ki
önöket anyagilag a
bajból?

- Egyrészt a központi támoga-
tás biztosította minisztériumi pílyá-
zat - ez évben 11 millió forint.
Másrészt valóban az osztrák fellé-
pések. Kedvező turné lehetősége
nem tűnt fel mostanában' Viszont
ezek az osztrík fellépések biztosít-
ják a műkÖdésiinket. Ezek szőmsze-
rűleg kevesebbek' mint régebben,
hiszen például egy évÍizedde| eze-
lőtt el tudott vállalni a zenekar
olyan hangversenyt is, ami csak a

zenészek napidíját, illetve a betaní-
tíst állta, busz-, hangszerszállítási
köItséget mar nem, vagyis ,,defici-
tes'' volt. Erre ma nincs lehetőség.
A mai osztrák hangversenyeink job-
ban fizetnek. A zenészek össznapi_
díja ugyan kevesebb, viszont nem
kerül fizetésképtelenségbe a zene-
kar, illetve marad időnk a helybéli
közönséget szolgálni. Ez fennmara-
dásunk feltétele.

. Mik a terveik? Mik a
vágaaik?

- Akadnak. Mindent, mindig,
minél jobban. ElőszÖr. Másodszor:
a belső utak kialakuljanak, a helyi
önkormínyzati viszonyok letisztul-
janak. Hiszen évi 150 rendezvényt
bonyolítunk le' kÖztÍik fesztiválo-
kat. Ehhez megfelelő szím(l sze'
mé|yzet is kellene, mert fennáll a

borulás veszélye. Es azok a hang-
versenySZerv ező intézmények, ame-
lyekkel kapcsolatban állunk, szin-
tén találják meg végleges működési
lehetőségüket, például az érl'ékes
sorozatokat folytató Interart pénz-
iigyileg; a Nemzeti Filharmónia pe-

dig az évi 1400_1100 rendezvényé-
ből válassza k\ azt a néhány százat,
amelyet vezérelvben, reklámban,
szolgá|tatásban a piacgazdaságnak
megfelelve lát el. Es harmadik kí-
vánságként (a mesében is három
van): a zenekar ez évben eljusson
Írorszőgba, valam int kiadhassunk
új, jó minőségű CD-t, mint amilyen
éppen megjelent' Nem ártana az
sem, ha a zenészek többet keresné-
nek...

Kérdező:
lszy-Tóth Gdbriel

14= mJÓ HELYEN sZÓLl HlRDEssEN LAPUNKBANl Tel':142-8927 l. ÉVFoLYAl\n p94l2
- 

|=!EE---.:€E|




